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„NEDĚLAL JSEM ČISTOU
PANTOMIMU ANI KLAUNA“
PAVOL SERIŠ ROZVÍJÍ ŽÁNR ZVANÝ POHYBOVÉ NEBO FYZICKÉ DIVADLO STRANA 4

Svátek slaví: Alan

Hudba a zpěv. Malované kolovrátky také letos rozezvučely ulice Liberce
Na severu Čech proběhlo tradiční mezinárodní setkání flašinetářů. Unikátní přehlídka historických hudebních nástrojů, jejichž tóny připomínají
atmosféru zábavy 19. století, se v Liberci konala ve středu a včera. Flašinet je přenosný hudební nástroj většinou poháněný klikou. Reprodukuje
předem „nahranou“ hudbu. Pochází z východní Asie, do Evropy se rozšířil v první polovině 18. století. Zajímavostí je, že výroba flašinetů měla velkou
tradici právě na Liberecku, a to díky Augustinu Riemerovi, který v polovině 19. století založil v Chrastavě firmu Riemer Kratzau, která po dalších sto let
vyráběla žádané flašinety, piana a orchestriony. ČTK

Češi mohou do Řecka
bez negativního testu
Babiš. Na Twitteru uvedl, že se domluvil s řeckým premiérem Mitsotakisem na zrušení nařízení obratem.
Dokument. Nadále je třeba vyplnit on-line formulář 24 hodin předem. Odběrová místa. Zatím zůstanou STRANA 2
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Senioři v ohrožení
Jedna žena zemřela včera
ráno při požáru v domově
seniorů ve Mšeně na Měl-
nicku. Jednu zraněnou
ošetřovatelku převezli do
přilehlé nemocnice. Hasi-
či evakuovali 74 klientů.
Vyšetřovatelé vyloučili
jako příčinu požáru cizí
zavinění. ČTK

Koncert mezi
ostrovy na Lipně
„Připlujte na svých ma-
lých i velkých plavidlech
a zakotvěte v čase mezi
18.00 a 19.15,“ zvou pořa-
datelé na nedělní koncert-
ní projekt na Lipně. Akce,
při níž zazní hity, proběh-
ne od 19.30 do 20.30. MET

Léta prosazovaný názor, že
v případě ztráty zaměstnání
by měl mít člověk našetřené
tři měsíční výdaje domácnos-
ti, je zřejmě minulostí. Od-
borníci se přiklánějí alespoň
k šestinásobku.
„Promnohé klienty naší po-

radny, kteří berou kolem pat-
nácti tisíc čistého měsíčně, je
naspořený šestinásobek platu
astronomickou částkou,“ říká
David Šmejkal, ředitel Porad-
ny při dluhové tísni. Pro člově-
ka, který se léta potácí od jed-
noho dluhu k druhému, zní
trojnásobek domácích výdajů
„milostivěji“. „S ohledem na
délku všech omezení a celko-
vého uzavření ekonomiky
bych se ale k vyššímu počtu
našetřených výdajů přiklá-
něl,“ dodává David Šmejkal.
Statistika České národní

banky ukazuje, že v dubnu
přibývaly lidem na účtech
podstatně větší úspory než
měsíce předtím. „Lidé neris-
kovali, to je na jednu stranu
dobře. Na druhou stranu ty
peníze nešly zpět do ekono-
miky,“ připomíná Vladimír
Staňura, hlavní poradce Čes-
ké bankovní asociace (ČBA).
Vedle exportu byly totiž útra-
ty domácností tím, co léta
táhlo ekonomiku vzhůru

a přispívalo i k solidnímu růs-
tuHDP. „Upřímně řečeno, šet-
řit na horší časy ve chvíli, kdy
takové časy už nastaly, je po-
dle mě pozdě. Našetřeno
máte mít, než se problémy
objeví,“ zdůrazňuje hlavní
poradce ČBA. Připomíná, že
reálný dopad jarního uzavře-
ní ekonomiky ucítíme až na
podzim, kdy skončí podpůr-
né programy typu kurzar-
beit. V té době také skončí
čas pro odložení splátek nej-
různějších hypoték a úvěrů.
Česká bankovní asociace

ale neočekává nějakou vlnu
nesplácení. „Češi patří k ev-
ropským premiantům, riziko
nesplácení se týká necelého
procenta ze všech půjček,“
říká Staňura.
Češi včetně těch, kteří se

v epidemii nemuseli potýkat
s propadem příjmů, budou
o financích a spoření víc pře-
mýšlet. „Připustilo to pětatři-
cet procent dotázaných re-
spondentů, dalších pětadva-
cet procent bude pečlivěji sle-
dovat a plánovat výdaje,“ ko-
mentuje průzkum finan-
čních dopadů koronaviru na
české domácnosti Helena Bry-
chová, poradkyně ČBA pro fi-
nanční vzdělávání a spotřebi-
telské otázky. PAVEL HRABICA

Další incident na dráze
V Tišnově na Brněnsku vykolejily včera dopoledne po-
slední dva vagony rychlíku Vysočina jedoucího z Prahy
do Brna. Událost se obešla bez zranění. Z vlaku bylo
evakuováno 150 lidí. ČTK

Krátce

Řecko nebude od
pondělí požado-
vat, aby lidé,
kteří přicestují
z Česka, předkláda-
li výsledky testů
na koronavirus.

K zásadní změně došlo na zá-
kladě včerejší iniciativy pre-
miéra Andreje Babiše. „Právě
jsemmluvil s řeckým premié-
rem Kyriakosem Mitsotaki-
sem. Po mé osobní intervenci
a na základě nových údajů
o epidemiologické situaci
v ČR, které jsme dodali řecké
straně, vyřadí Česko ze sezna-
mu zemí, jejíž občané mají
povinnost předkládat test na
covid-19 při vstupu do Řec-
ka,“ napsal Babiš doslova na
Twitter.
Od pondělí 17. srpna měla

být zavedena povinnost pro

české občany mít negativní
test na koronavirus ne starší
než 72 hodin. „Řecký pre-
miér mi na základě našeho
jednání oznámil, že tato po-
vinnost se na Českou republi-
ku vztahovat nebude,“ upřes-
nil Babiš. To později odpoled-
ne potvrdilo na svém Face-
booku také Velvyslanectví

Řecké republiky v Praze. „Na
základě rozhodnutí řeckého
předsedy vlády pana Mitsota-
kise nebude pro osoby cestují-
cí letecky z České republiky
doŘecka požadována negativ-
ní diagnóza covid-19 a očeká-
vá se změna příslušného spo-
lečného ministerského roz-
hodnutí. Cestující z České re-
publiky do Řecka musí nadá-
le dbát na včasné vyplnění
on-line formuláře, Passenger
Locator Form, a to nejméně
24 hodin před odletem, na
webových stránkách řecké
vlády,“ píše v prohlášení.
Odběrová místa, která byla

kvůli očekávanému náporu
turistů zmobilizována, podle
Babiše mají zůstat v novém
režimu, aby byla připravena
na případný nárůst počtu na-
kažených. Babiš apeloval na
odpovědnost – řecké úřady
podle něj řeší případ turisty,
který odjel na dovolenou z ka-
rantény a v Řecku byl pozitiv-
ně testován. MET a iDNES.cz

Citát

V měsíci dubnu
vzrostly dramaticky
vklady domácností.
Lidé se báli o práci
a začali výrazně šetřit
na horší časy.
VLADIMÍR STAŇURA
HLAVNÍ PORADCE ČBA

Časy hojnosti minuly. PROFIMEDIA.CZ

Nešťastná třináctka

13
Tolik procent Čechů přiznalo
v průzkumu pro ČBA, že
během epidemie nemělo
žádný finanční polštář.

4
Tolik procent dotázaných
respondentů uvedlo, že
jejich domácnost přišla
během koronavirových
opatření o všechny
příjmy.

Myslí na zadní vrátka

Bankám klesl v prvním
pololetí zisk až o padesát pro-
cent.

● Mimo jiné si tvoří peněžní
rezervy pro případné nesplá-
cení odložených úvěrů.

● K 31. 7. 2020 podali klienti
bankám 393 tisíc žádostí
o odložení úvěrových splá-
tek. Dvě třetiny žádostí
se týkaly spotřebních
úvěrů.

● O odložení požádalo 13 pro-
cent úvěrovaných klientů.

Citát

Naši lidi mohou být
v Řecku vybráni na
namátkové testování,
jak tomu bylo dosud.
ANDREJ BABIŠ, PREMIÉR

Premiérův krok
přiblížil dovolené

Šetřílkové. Po epidemii budou
ještě více přemýšlet nad výdaji
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Fotografie jsou pouze ilustrační. Nabídka platí od 12. 8. od 8 hodin do 18. 8. 2020 nebo do vyprodání zásob ve všech supermarketech
a hypermarketech Tesco. Nabídka se může na jednotlivých prodejnách lišit. Dostupnost produktů prostřednictvím služby Tesco Online
nákupy může být omezena v závislosti na nabídce prodejny. *Platí pouze pro hypermarkety.

990

Tesco Mléko
polotučné
trvanlivé
1 l, 1,5 % tuku
Běžná cena
12,90 Kč/1 ks.
Celková cena za
12 ks je 118,90 Kč.
Kupte 12 ks
a více, zaplaťte:

13,90

990

Velkopopovický
Kozel 10
0,5 l, sklo, světlé
výčepní
(1 l = 19,80 Kč)
Záloha na láhev 3 Kč.

19,90

990

Meloun
vodní se
sníženým
obsahem
semen
1 kg, volný prodej

max. 12 ks/den

Kofola
2 l, více druhů
(1 l = 9,45 Kč)
s Clubcard:
(1 l = 8,95 Kč)

399,00

15900

Pampers Premium
Dětské pleny Value
pack
vel. 2, 46 ks
(1 ks = 3,46 Kč)
vel. 3, 40 ks
(1 ks = 3,98 Kč)
vel. 4, 34 ks
(1 ks = 4,68 Kč)

129,90
109,90
s Clubcard

9990

Nescafé
Dolce Gusto
72-256 g, více druhů
(100 g = 152,64-42,93 Kč)
s Clubcard:
(100 g = 138,75 Kč -
39,03 Kč)

469,90

18990

Persil
Prací gel
3,65 l, více druhů
(1 l = 52,03 Kč)
50 pracích dávek

189,90

9990

Vepřová
pečeně
bez kosti
1 kg,
pultový prodej*

46,90

2290

Sunol
Slunečnicový
olej
1 l
max. 10 ks/den

Léto nízkých
cen pokračuje

Akce

29,90
18,90
s Clubcard

1790

za 1 ks
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Patří k mladé generaci herců,
kteří rozvíjejí žánr zvaný po-
hybové nebo fyzické divadlo,
a dělá to s humorem sobě
vlastním. Pavol Seriš působí
na volné noze, často jej ale
můžeme vidět v Divadle Bol-
ka Polívky v Brně, což je
samo o sobě zárukou kvalitní
komedie. V nadcházející sezo-
ně bude rozesmívat diváky
i v dalších koutech Česka.

Pavole, podle vlastních
slov jste byl pořádně ozá-
řen, když tři dny po vašem
narození vybouchl Černo-
byl, a odtud se vzal váš ta-
lent: ve třech měsících jste
prý mluvil a ještě jako ba-
tole lovil ryby holýma ru-
kama. Nebo je to prozaič-
tější a nadání jste podědil
v rodině?
Ne, v rodině se divadlu ani

umění nikdo nevěnoval.
Opravdu za všechno vděčím
černobylskému ozáření.

Humor vám skutečně ne-
chybí – proto jste si pro
svoji hereckou kariéru zvo-
lil právě divadelní dráhu
mima a klauna? Dovedu si
představit, že jiné herecké
disciplíny jsou možná
v showbyznysu lukrativ-
nější.
Tyto disciplíny jsou mi nej-

bližší. Nikdy jsem nedělal čis-
tou pantomimu ani klauna,
ale spíš si z každého přístupu
vybírám to, co mi k danému
dílu přijde nejvhodnější. Rád
kombinuji různé žánry. Kaž-
dopádně showbyznys mě ni-
čím neláká.

Proč se používá termín
„fyzické divadlo“? Není
snad každé divadlo fyzic-
ké, tedy nějak ztvárněné
tělesnou aktivitou herců?
Ano, svým způsobem je fy-

zické každé divadlo. Nicmé-
ně pro mne tento termín za-

hrnuje divadlo, které z pohy-
bu přímo vychází. Takže ve fy-
zickém divadle jsou pohyb
a tělo nositeli symbolů a me-
tafor a text je upozaděný. Na-
opak v činohře je skoro vždyc-
ky prvořadý text daného
představení. Ale samozřejmě
i takovýHamlet se dá insceno-
vat jako fyzické divadlo – úlo-
ha textu se stane druhořadou
a větší význam se přenechá
pohybovým prostředkům.

Na brněnské JAMU, kde
jste studoval, teď působí-
te jako pedagog. Co přede-
vším se snažíte studentům
předat?
V současnosti učím hlavně

zahraniční studenty, kteří
v rámci programu Erasmus
přicházejí do Brna z různých
evropských zemí. Takže tře-
ba Španěly, Brity, Francouze,
Turky a další. Moje lekce tvo-
ří psaní a fyzická práce, při-
čemž kladu důraz na autor-
skou tvorbu. Snažím se ve stu-
dentech zažehnout touhu po
vlastní podobě divadla. Proto
začínáme od prázdného papí-
ru a statického těla v prosto-
ru. Chci, aby nebyli jen inter-
prety, ale i tvůrci.

Říkáte o sobě také, že
hledáte hranice divadla
jednoho herce. Co to zna-
mená?
Divadlu jednoho herce se

věnuji už deset let a stále mě
baví. Někomu se může zdát,
že divadlo potřebuje mini-
málně dialog dvou herců, ale
není to tak. I jeden herec do-
káže zahrát několik postav,
vytvořit různé atmosféry
a zaplnit scénu obrazy. Po-
řád se dají hledat nějaké
nové tvary, hlavně kombina-
cí žánrů a postupů. Některé
mé hry se blíží víc činohře,
jiné zase spíš pantomimě.
Zrovna pracuji na scénáři ce-
lovečerního stand-upu, ale

nejspíš bude taky obsahovat
divadelní prvky.

Získal jste různá zahranič-
ní i tuzemská ocenění. Co
je pro herce ve vaší branži
tou nejvyšší metou? Tako-
vou Zlatou palmou nebo
Oscaremmimů a klaunů?
V tomto nemám přehled,

protože nedělámdivadlo kvů-
li soškám. Největší metou
pro mě je, když mají lidé
o moji tvorbu zájem, chodí
namá představení a odcháze-
jí s pocitem, že zažili neoby-
čejný večer. Takže tím nej
oceněním je, když mi napří-
klad někdo přijde po předsta-
vení říct, že se už dlouho
takhle od srdce nezasmál...

Co televize, láká vás? Na-
příklad improvizační pořa-
dy typu Partička a podob-
ně? Nebo film?
To záleží na konkrétním

projektu. Za poslední roky
jsem dostal několik nabídek
na účinkování v televizních

pořadech nebo reklamách,
ale žádná mě nepřesvědčila.
Nepotřebuji přece vzít všech-
no, co přijde – nechci účinko-
vat v něčem, za co bych se
později sám před sebou sty-
děl. Stejně tak mne neláká
hrát divadlo v prostoru, ve
kterém se jiný večer produku-
je striptýz. Myslím, že v mojí
branži je důležité nebrat
všechno.

Jste autorem svých her.
Kde pro ně berete inspi-
raci?
Vkaždodenním životě, pro-

tože divadlo má být zrcadlem
života. Pozoruji a zaznamená-
vám si střípky autentických
situací, dialogů či pohybů.
A pak z nich skládám hru. Za-
jímámě člověk. Úplně souhla-
sím s tím, co řekl významný
německý režisér Thomas Os-
termeier: „Nerozumím ani
sobě, ani těm, kdo stojí proti
mně. Dělám divadlo proto,
abych pochopil, kdo je člo-
věk.“

Je mi jasné, že všemu
tomu pohybu na jevišti
musí předcházet i trénink,
že musíte být v kondici.
V jednom svém článku vás
kritik Jan Rejžek trefně
označil jako „pružného
hocha z Trenčína“.
Čím se udržujete ve
formě?
Cvičím, běhám, dělám

jógu, plavu, chodím pravidel-
ně do sauny... Anebo jezdím
s kočárkem, protože mám té-
měř dvouletého syna Alfréda.
Jsem taky denně na kole, to
je moje celoživotní láska. Ně-
kdy na ně naskočím i v deset
večer a vyjedu někam na ko-
pec s pěknýmvýhledem – tře-
ba na Špilberk nebo Kraví
horu. Tam pak tvořím a píšu.
Možná za to takymůžeČerno-

byl, ale nějak se nedokážu ne-
hýbat.

Jaké je vaše léto? Letošní
divadelní sezona je teprve
před námi, takže předpo-
kládám, že si spíš užíváte
volno...
Ano, červenec byl hodně

o volnu, které jsem si užíval,
ale od srpna zase začínám
hrát svá představení a nava-
zuji na pohybové spolupráce,
které mám momentálně roz-
běhnuté v Plzni, Mostě, Praze
a Liberci. Například v praž-
ském Divadle ABC se chystá
premiéra adaptace slavného
románu Vojna a mír v režii
Michala Dočekala. Tím, že
i nám divadelníkům ukrojila
koronavirová situace velký
kus minulé sezony, začne ta
nová podstatně dřív a ve vyso-
kém tempu.

Máte na závěr tipy na hry,
ve kterých vás můžeme vi-
dět v nadcházející
sezoně?
V nové sezoně budu hrát

pravidelně svůj repertoár,
nejčastěji asi hry Pozemšťan,
Pri kase a Čecháčci a Čobolá-
ci. Nedávno jsem přijal pozvá-
ní do Slováckého divadla
v Uherském Hradišti a od říj-
na tam budu mít sérii večer-
ních improvizací s herečkou
Petrou Staňkovou. K tomu už
několikměsíců píšu dvě nová
díla. Jednak už zmíněný sólo
stand-up a pak také jednu
hru pro tři herce – tedy mě
a přátele Terezu Marečkovou
aDalibora Buše z Husy na pro-
vázku. Na jaře 2021 bych si
měl poprvé vyzkoušet diva-
dlo pro nejmenší: v Divadle
Polárka bude režírovat mim
Radim Vizváry a přizval mne
jako hosta. Vypadá to, že sezo-
na 2020–2021 bude nanejvýš
bohatá. MICHAL VEČERAČtyřiatřicetiletý herec oplývá třeskutým humorem. 2x ARCHIV

Trenčínský rodák Pavol Seriš úzce spolupracuje s Divadlem Bolka Polívky.

Zpověď ozářeného klauna



NAVŠTIVTE ZÁMEK RAČICE
30 KM OD BRNA, IDEÁLNÍ VÝLETNÍ CÍL NA BRNĚNSKU

od970 Kč
pokoj/noc

www.zamekracice.cz, +420 515 555 549, info@zamekracice.cz
V ROCE 2020 NOVĚ:
• Komentované prohlídky zámku
• Ubytování přímo na zámku
• Občerstvení pro cyklisty a turisty na III. nádvoří
PŘIJEĎTE SI K NÁM PRO ZÁŽITEK!
Ubytujte se v netradičním zámeckém prostředí, v maleb-
ném kraji mezi Drahanskou vrchovinou a Moravským
krasem. Turisté, cyklisté a sportovně založené rodiny
jsou vítáni.

• 30 km z Brna autem, na motorce, 29 km z Brna na kole
• Vhodné i pro skupiny turistů, kapacita 103 osob
• Stravování je možné v restauraci vzdálené 5 minut chůze
• Bydlení v předzámčí – apartmány s vlastními kuchyněmi
• Bydlení v zámku – 2–5lůžkové pokoje, společné kuchyně
• Jednoduché levné ubytování v překrásném prostředí
• Možnost posezení a grilování v zámecké zahradě
• Rychlé občerstvení – v létě točené pivo a limo
• Travnaté hřiště 4 000 m2

• Parkování motocyklů možné v areálu zámku
• Množství turistických a cyklistických tras a výletních cílů
• Certifikace Cyklisté vítáni

Zámek Račice u Vyškova, Račice 1, 683 05 Račice-Pístovice

DLUHOPISY PRO OBČANY
JIŽ 19 LET INVESTUJEME DO NEMOVITOSTÍ

Konečné podmínky a prospekt dluhopisů schválený ČNB naleznete na www.e-finance.cz/dluhopisy-informace.

5,6%
ROČNÍ VÝNOS

Investice od 30 000 Kč
Roční úrok 4,5 % u tříletých
a 5,6 % u sedmiletých dluhopisů

Možnost předčasného splacení
Upsání a převod bez poplatků
Osobní i elektronická objednávka

Objednání dluhopisů: www.e-finance.eu nebo +420 515 555 555

Zámek Račice, přestavba Obchodní galerie, Jihlava Bytový dům, Brno-Chrlice

Celé portfolio našich nemovitostí najdete na www.e-finance.eu.

Česká národní banka schvaluje prospekt dluhopisového programu pouze z hlediska toho, že splňuje normy týkající se úplnosti, srozumitelnosti a soudržnosti, které ukládá nařízení
(EU) 2017/1129. Toto schválení by se nemělo chápat jako potvrzení kvality cenných papírů, které jsou předmětem tohoto prospektu. Investoři by měli provést své vlastní posouzení
vhodnosti investování do těchto cenných papírů. • Doporučujeme, aby si potenciální investoři přečetli prospekt, než-li učiní investiční rozhodnutí, aby tak plně pochopili potenciální
rizika a výnosy spojené s rozhodnutím investovat do cenných papírů.

PROPAGAČNÍ
SDĚLENÍ
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Silvie Bulková si jako zdravot-
ní sestra IV. interní kliniky
Všeobecné fakultní nemocni-
ce v Praze prožila nejtěžší jar-
ní týdny koronavirové epide-
mie. Její pracoviště patřilo
k těm, které se na dlouhé týd-
ny proměnilo doslova v přís-
ně izolovaný „covid house“.
Jak se na to období dívá s nále-
žitým časovým odstupem?

Obávala jste se nákazy?
Jsme zvyklí na infekce i su-

perinfekce. Věděli jsme, že
když z nás vytvoří extra covid
pracoviště a budeme mít
všechny pomůcky, bát se ne-
musíme. Paradoxně jsem se
tady v tom našem „covid hou-
su“ cítila bezpečně. Věděli
jsme totiž, do čeho jdeme. Ur-
čitě to bylo těžší třeba pro
praktické doktory v ambulan-
cích, kteří na začátku neměli
dostatek ochranných pro-
středků.

Hodně se debatovalo
o tom, že covid-19 je jen
„obyčejná“ chřipka.
O pacientech, které jsem

tu měli – a některé z nich
jsem zažila odcházet ze živo-
ta – bych spíš řekla, že zemře-
li s covidem než na covid. Ale
je to můj osobní pocit, ne-
jsem odborník. Jenže oprav-
dová chřipka totálně smete
i mladého člověka. Takže
u starších pacientů je to vel-
ký problém. Covidem tu byli
nakažení jak starší lidé, kteří
už měli nějaké další kompli-

kace, tak mladší, ale také se
sníženou imunitou a chronic-
kým onemocněním. Co jsem
v době největších opatření
vnímala citlivě, to bylo ome-
zení návštěv. Lidé zvenku ne-
měli ke svým nemocným po-
volený přístup, ale někteří
byli tak vystrašení, že se báli
i telefonovat, že chytí nákazu
přesmobil. To už bujel strach
až nepatřičně.

Jaké bylo umírání?
Co reakce pozůstalých?
Jak jsem řekla, z mého po-

hledu umírali lidé s covidem.
Jejich blízcí ani smrt na virus
nesváděli, věděli, že ti lidé

mají jiná vážná onemocnění,
a s jejich odchodem tak či
onak počítali. I když ne každý
má povahu doprovodit blízké-
ho v jeho konci, nemožnost
ho navštěvovat v posledních
okamžicích byla pro ně nej-
horší. Pro rodinné příslušní-
ky i pro umírající. Samozřej-
mě máte techniku, můžete
zapnout kameru na tabletu,
ale co tam uvidí ten zdravý
na jedné straně a co bude vní-
mat ten odcházející tady na
lůžku? Tímdržení za ruku ne-
nahradíte. My jsme tady
s těmi lidmi na konci jejich ži-
vota byli. Vím, že lidem také
chyběla možnost zúčastnit se

pohřbu, počty osob na nich
byly omezené. Je to rituál,
jímž se s odchodem blízkého
člověka vyrovnáte, a když ho
nemáte, není to snadné.

Jací byli pacienti, u nichž
byl průběh nepříliš
komplikovaný?
Musím je zpětně pochválit.

Pacient je obvykle sebestřed-
ný, někdy hodně náročný.
Když jsme je přijímali, vysvět-
lovali jsme jim, že nějaký čas
vždycky trvá, než se po nástu-
pu do služby převlečeme do
všech vrstev. Že když na nás
zazvoní, nepřiběhneme do
minuty, že to může trvat tře-

ba deset minut. Chápali to,
přišlomi, že si nás víc váží, že
jsme se k nim neotočili zády,
že se k nim nebojíme chodit.
Teď se to už zase vrátilo k nor-
málu.

Zmínila jste oblékání
do ochranných obleků.
Byl život v nich
obtížný?
Ještě že nebylo léto. Já jsem

docela zrychlený člověk, mu-
sela jsem se naučit, že když
na sebe navleču oblečení,
ochranný oblek, vezmu si re-
spirátor, roušku a ještě štít,
musím tak třicet minut po-
čkat, než si zvyknu, než se
tělo zadaptuje, než začne fy-
zicky pracovat. Někdy jsem
ale pod štítem měla až klaus-
trofobické pocity, navíc pod
nímvšechny zvuky strašně re-
zonují. Samozřejmě problém
byl při komunikaci s těmi se-
niory, kteří už hodně špatně
slyšeli.

Jste teď opatrnější?
Zodpovědnější vůči
vlastnímu zdraví?
Víte, zdravotník o svém

zdraví přemýšlí až na dru-
hémmístě, na prvním je zdra-
ví pacienta, tak to mezi námi
funguje. Mně teď spíš vadí, že
i když stále platí povinnost
nosit roušky v nemocnicích,
narazíte v čekárně na třicet
lidí a rouškumá jen jedna sta-
řenka. Zatímco ti mladší si už
ústa nezakryjí. To mi dost
vadí. PAVEL HRABICA

Silvie Bulková ze IV. interní kliniky VFN: „Stále platí, že moje rouška chrání tebe.“ METRO

TÝDENÍK právě v prodeji

ANTiBioTiKA:
Na jaká pozor
• Vše začíná ve střevech: Skryté pozadí chorob, nálad i obezity
• Světový patent z Česka: Probiotika na míru

A navíc v čísle:

• Veterinář Herčík: Klíšťata? Nové léky pro psy, kočky…
• Herečka Remundová: O dětství se slavnou mámou Ivou

Janžurovou i tátovi
• Zpověď režiséra Víta Olmera: Jánošík mezi rudokožci

inzerce

Wi-fi síť poslední sbohem
umírajícímu nikdy nenahradí



Výměna střešního okna
je rychlá a čistá práce

Moderní střešní okna se již stan-
dardně dodávají s trojsklem, proto
mají daleko lepší tepelněizolační
vlastnosti a šetří energii potřebnou
na vytápění. Pokročily také techno-
logie úpravy rámu. Například bez-
údržbové okno VELUX GLU, jehož
dřevěný rám je chráněn vodotěsnou
polyuretanovou vrstvou, už nikdy
nebudete přebrušovat ani
lakovat a do budoucna vám
tak odpadne spousta práce.
Proto společnost VELUX do-
poručuje využít právě střeš-
ní okna VELUX GLU s izolač-
ním trojsklem při výměně
starších střešních oken, a to
jakékoli značky.

Výměny střešního okna se
vůbec nemusíte bát. Pro ši-
kovného a vyškoleného ře-
meslníka je to práce na pár
hodin a na úklid mu bude
stačit smeták nebo vysavač.

I střešní okna mají svoji
životnost. Když dosluhují,
první, co každého
napadne, je renovace,
ale rozumnější je staré
dřevěné okno raději
nahradit novým
– s izolačním trojsklem
a ideálně bezúdržbovým.
Výměna je rychlá
a snadná, protože se
nezasahuje do zdiva,
a zásadně vylepší tepelné
podmínky v interiéru.

Při výměně střešního okna totiž
nebouráte zděnou konstrukci, jako
u svislého fasádního okna. Pokud
měníte starší střešní okno VELUX
třeba za moderní VELUX GLU ve
stejném rozměru, nezasahujete ani
do ostění, tedy do ploch okolo rámu
okna. Proto je to rychlá a poměrně
čistá práce. Pokud byste zvolili jiný
rozměr a chtěli do interiéru pustit
více světla, počítejte přibližně se
4 až 5 hodinami. Doporučujeme vy-
užít prefabrikované ostění VELUX,
které osazení a začištění kolem střeš-
ního okna značně zjednodušuje.

Společnost VELUX speciálně proško-
lila montážní firmy, které se v kaž-
dém kraji zaměřují přednostně na
výměny střešních oken. Stačí oslovit
zákaznické centrum VELUX, které
vás propojí s proškolenoumontážní
firmou. Ta vás bude do týdne kon-
taktovat a po obhlídce na místě
vypracuje nabídku. Na požádání je
možná i návštěva servisního techni-
ka společnosti VELUX, který posou-
dí nestandardní situace a doporučí
vhodné řešení.

www.velux.cz

Solárně ovládaná venkovní
roleta vás spolehlivě ochrání
před letními vedry

velux.cz

ZACHOVEJTE
CHLADNOU HLAVU
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Protesty v Bělorus-
ku slábnou, někte-
ří lidé se už nebojí
vyjádřit svůj názor.

I přes policejní násilí v mno-
ha běloruskýchměstech čtvr-
tou noc za sebou pokračovaly
protesty proti falšování vý-
sledků prezidentských voleb,
které oficiálně pošesté vyhrál
autoritářský prezident Ale-
xandr Lukašenko.
Od včerejšího rána lidé

v Minsku vytvářeli živé řetě-
zy solidarity s postiženými
policejní brutalitou. Několik
nezávislých kanálů zpravo-
dajské služby Telegram ve vi-
deích ukazovalo, jak lidé
v Minsku, Grodně, Brestu
a dalších městech požadova-
li, aby Lukašenko ukončil ná-
silí a odstoupil. Zároveň
vzrostla solidarita s demon-

stranty. V Minsku vystoupila
proti násilnostem více než
stovka lékařů.
Přední moderátor státní te-

levize Jevgenij Perlin kvůli
lžím a násilí rezignoval na
svou dobře placenou práci.
Lukašenko je ve funkci

přes 26 let a je považován za

posledního diktátora v Evro-
pě. Jeho odpůrci naopak vidí
vítěze voleb v sedmatřicetile-
té opoziční kandidátce
Svjatlaně Cichanouské, která
pod nátlakem úřadů odjela
ze země do Litvy.
Protesty vMinsku v noci na

včerejšek skončily bez ex-

trémních srážekmezi demon-
stranty a policií, příznačných
pro předchozí tři noci po pre-
zidentských volbách.
Bývalý velvyslanec Valeryj

Capkalo, kterému úřady ne-
dovolily kandidovat, z ruské-
ho exilu vyzval Evropskou
unii, aby uznala Cichanous-
kou za prezidentku. Stovky
podnikatelů v IT vybídly Lu-
kašenka k rezignaci pod po-
hrůžkou odchodu ze země
i se svými společnostmi. Po-
dle videí, jejichž pravost ne-
šlo ověřit, někteří bývalí pří-
slušníci speciálních jednotek
kritizující násilí zahodili uni-
formy či je spálili, protože se
pod přísahou zavázali chrá-
nit lid, a ne držet Lukašenka
umoci.
Čtyřnásobná olympijská ví-

tězka v biatlonuDarja Domra-
čevová vyjádřila na sociál-
ních sítích zděšení nad nási-
lím ve své vlasti a vyzvala spe-
ciální policejní jednotky, aby

skoncovaly s nespravedlivou
hrůzou v ulicích.
„Odejdi pěkně, i když se to

už nepovede, už se prolila
krev. Odejdi, dokud není pří-
liš pozdě, dokud neuvrhneš
národ do strašné bídy, do be-
zedné občanské války. Ode-
jdi,“ vzkázala prezidentovi je-
diná běloruská nositelka No-
belovy ceny, spisovatelka
Světlana Alexijevičová.
Běloruská policie pozatýka-

la tisíce lidí, stovky utrpěly
zranění. Podle médií o život
přišli dva demonstranti. Luka-
šenko dosud nevyslyšel výzvy
opozice a Evropské unie k dia-
logu a za jádro protestů ozna-
čil nezaměstnané s kriminál-
ní minulostí. „Bělorusko se
rozdělilo na ty, kdo zatýkají,
a na ty, kdo jsou zatýkáni,“
napsal ruský list Kommer-
sant a doplnil, že i kdyby Lu-
kašenko nynější protesty
zvládl, jeho vládnutí už klid-
né nebude. MET a ČTK

Tři Slováci skončili v Rakous-
ku ve vazbě kvůli podezření,
že do země propašovali
nejméně padesátku migran-
tů. Dva zadrželi policisté
v Česku, třetího jejich kolego-
vé na Slovensku.
Muži dostali od každého

migranta 1000 eur a přišli si
tak nejméně na 50 tisíc
(1,3 milionu korun). Vyšetřo-

vatelé je podezírají, že 30. led-
na a 19. února převezli do Ra-
kouska pokaždé 25 Afghán-
ců. Migranty propašovali
přes hranice vždy ve třech
osobních autech. Vyzvedli je
v Srbsku, jeli přes Maďarsko
a Slovensko. V Rakousku je
vysadili u obce Dobermanns-
dorf u rakousko-sloven-
sko-českého trojmezí. ČTK

Včerejší živý řetěz solidarity v Minsku AP

Pětadvacetiletá Češka zemře-
la ve středu po pádu z výšky
při túře v rakouských Alpách.
Ráno se na túru na horu Dra-
chenwand, která se tyčí nad
jezerem Mondsee, vydala
v osmnáctičlenné skupině vý-
letníků. Po výstupu na vrchol
hory skupina sestupovala po
zajištěné cestě Hirschsteig.
Žena uklouzla a zřítila se
z výšky asi padesáti metrů do
rokle Saugraben. Horští zá-
chranáři byli i s vrtulníkem
kvůli jinému zásahu poblíž,
a k turistce proto dorazili vel-
mi rychle. Navzdory jejich
úsilí se ji však už nepodařilo
zachránit. O skupinu, s níž se
žena do hor vydala, se posta-
ral krizový intervenční tým.
Neštěstí se stalo ve stejné ob-
lasti, kde letos v únoru při
horské túře zahynul šestiletý
chlapec z Česka. Rakouské
státní zastupitelství kvůli
tomu obžalovalo jeho matku
z usmrcení z nedbalosti. Hro-
zí jí až tříleté vězení. ČTK

Zápalné balony
Izrael včera oznámil, že
zastaví lodní dovoz paliva
do Pásma Gazy. Opatření
zdůvodnil tím, že Palestin-
ci z enklávy vysílají balo-
ny se zapálenými hořlavi-
nami, což způsobuje požá-
ry na izraelských polích
u hranice.

Jen čtyři dny
Jedno z berlínských gym-
názií včera kvůli učiteli
nakaženému koronavi-
rem zůstalo studentům
uzavřené. Stalo se tak jen
čtyři dny po začátku nové-
ho školního roku. Případy
infekce ohlásilo nejméně
sedm dalších škol.

Odstavili reaktor
Maďarská jaderná elek-
trárna Paks včera automa-
ticky odstavila jeden ze
čtyř reaktorů. Podle provo-
zovatele zařízení byla pří-
činou porucha na ovláda-
cím zařízení. Každý ze
čtyř reaktorů má výkon
500 megawattů. ČTK

Pašeráci. Zadrženi

Voda pro
Trumpovy
vlasy
Vláda prezidenta Donalda
Trumpa navrhla změnit
právní definici sprchových
hlavic, aby z nich voda
mohla téct větším prou-
dem. Stalo se tak poté, co
si Trump stěžoval na nedo-
statečný proud vody ve spr-
še a poznamenal, že jeho
vlasy musí být perfektní.
Sprchovými hlavicemi
v USA nesmí podle zákona
protéct více než 9,5 litru
vody za minutu. Vláda ale
navrhuje, aby se limit vzta-
hoval jen na jednotlivé
trysky, nikoli na celou hla-
vici. Podle Andrewa de-
Laskiho, ředitele sdružení,
které prosazuje energetic-
kou hospodárnost, je ná-
vrh hloupý. „S čtyřmi nebo
pěti tryskami by vám za mi-
nutu mohlo ze sprchové
hlavice vytéct deset pat-
náct galonů (38 až 58 litrů)
vody, což by vás asi úplně
vyplavilo z koupelny,“
řekl. AP

Drachenwand.
Česká turistka
je další obětí

Krátce

Demonstranty podpořili lékaři

JAKUB
VÁGNER
„K tanci už se nevrátím.
Teďmě zase berou sumci.“

PRÁVĚ
VYCHÁZÍ

každý pátek ZDARMA
TÝDENÍK

inzerce
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Spolupráce mezi
více značkami táh-
nou. Vědí to nejen
nejznámější světo-
ví výrobci, ale i ti
tuzemští.

Shora rolované batohy pro
městskou cyklistiku i turisti-
ku zná nejspíš každý. Ve
fanshopu dopravního podni-
ku si ale nyní můžete pořídit
nepromokavou verzi, kterou
zdobí originální potisk se
schématem pražského linko-
vého vedení metra i tramvají.
Tento výrobek je výsledkem
kolaborace, tedy spolupráce
projektu dopravce s názvem
Maappi, v jehož rámci 15letý
autista amilovník veřejné do-
pravy Matěj Hoška tvoří nej-
různější originální designy,
a kultovní české značky Braa-
si industry.
„Seženete ho jen u nás,“

propaguje výrobek na svém
Facebooku dopravní podnik.
Kolaborace v módním od-

větví se týkají nejenom fi-
rem, ale i osobností. Typic-
kých příkladů úspěšných spo-
luprací bychom našli mnoho.
Třeba značky fitness oblečení
Under Armour a svalnatého
(a světově nejlépe placeného)
herce Dwayna „The Rock“
Johnsona. Ten s touto firmou
vytvořilmnoho výrobků včet-
ně tílek, triček, legín a mikin
opatřených jeho motivační-
mi citáty i logem býka. Býčí
znak má totiž The Rock vyte-
tovaný na pravé paži.

Koblížek jménemŇadran
Existují také další kolabora-

ce, které však nejsou vždy po-
chopitelné takzvaně na první
dobrou. Své o tom vědí za-
městnanci pražské pekárny
Donuter, jejíž produkty simo-
hou zákazníci objednat až
domů. Nedávno zde totiž za-
čali prodávat koblihu z kynu-

tého těsta, s jahodovou pole-
vou a posypem s jahodovou
příchutí s názvem Ňadran.
Nejde však o stejnojmennou
horolezeckou stezku na seve-
ru Moravy. Koupě donutu má
ve skutečnosti podporovat po-
chod za zdravé poprsí. „Je to
speciální Avon donut,“ při-
znává kolaboraci s pocho-
dem známé kosmetické znač-
ky týmDonuteru na webu da-
mejidlo.cz.

Kolaborace, či reklama?
Vdnešní době byste jen těž-

ko hledali film nebo seriál,
kde nehraje roli reklama. Ně-
kdy je tak proto velmi těžké
rozeznat, kdy se jedná ještě
o kolaboraci, a kdy o takzva-
ný product placement. Tedy
druh propagace výrobků
a značek ve filmech a seriá-
lech. Příkladů bychom nalez-
li hodně. Tvůrci populárního
seriálu Stranger Things inter-
netové televize Netflix tak
sice ve své show otevřeně pro-
pagují výrobky oděvní znač-
ky Levi’s, oficiální zboží inspi-
rované seriálem však násled-
ně prodávala nejen tato mód-
ní ikona, ale také Nike či tře-
ba švédský řetězec s obleče-
ním H&M. Jde tedy jak o při-
znanou kolaboraci seriálu
a módních firem, tak o pro-
duct placement jako takový.
„Kolekce zahrnuje také košili
a džíny postavy Eleven nebo

kšiltovku a potištěné tričko,
jež nosí Dustin,“ chlubil se
loni Levi’s.

Lego králem kolaborací
Oblíbené stavebnice Lego

už jsou svými spolupracemi
s nejrůznějšími filmy, seriá-
ly, knihami i známými osob-
nostmi natolik známé, že se
jejich pracovnímu přístupu
již dávno přestalo říkat kola-
borace. Zboží inspirované
konkrétními scénami či pří-
běhy například společnosti
Disney přináší ročně vždy
oběma stranám miliardové
příjmy. Jen pro příklad, pod
Disneyho patří produkty ze
světa Star Wars, Avengers či
animáků od Pixaru.

Teniskové hody
Svými kolaboracemi jsou

proslulí také dva nejznámější
světoví výrobci takzvaných
plátěnek – firmy Vans a Con-
verse. Typická bývají spojení
z nejrůznějšími umělci, jiný-
mi značkami či filmovými sé-
riemi. Když se například Con-
verse loni spojil se znovuobje-
venou japonskou značkou
Comme des Garçons, která
na jejich klasickou siluetu
přidala srdíčka s očima, šlo
o obrovský, nyní již obtížně
sehnatelný hit.
Totéž dělá také Vans, jejíž

ikonický slip-onmodel připo-
míná české jarmilky. A také
láká k umisťování nejrůzněj-
ších kreseb a obrázků. „Popu-
larita této značky stále roste.
Vliv na to rozhodněmá právě
i nespočet kolaborací, kte-
rých se Vans nebojí,“ uvádí te-
niskový prodejní web foot-
shop.cz. Značka se vminulos-
ti spojila třeba s kapelou Led
Zepelin, zpěvákem Davidem
Bowiem či kouzelnickým svě-
tem Harryho Pottera.

Houba z benzinky
Kolaborace jsou již tak roz-

šířeným trendem, že už je
ani nevnímáme. Na lahvích
od limonád se tak téměř bez
povšimnutí střídají tváře za-
hraničních i českých sportov-
ců, konopné tričko od nejme-
nované tuzemské firmy
může svým nápisem elegant-
ně evokovat kolaboraci s akcí
Pražské Quadriennale. Nebo
zastavíte u benzinky OMW
a u pokladen na vás vybafne
kolekce plyšáků, talířů a skle-
niček inspirovaná animákem
SpongeBobem. Tomuhle tren-
du prostě neutečete.

Růžová kobliha má evokovat zdravá ňadra. DONUTER.CZ

Dwayne Johnson ve svém ikonickém tílku PROFIMEDIA.CZ

Bágl s potiskem linek DPP

Za civilizační choroby (napří-
klad alergie), ale i za vážné ne-
moci může mimo jiné vybíje-
ní bakterií ve střevní mik-
roflóře. Té se říkámikrobiom
a jeho kondice i pestrost slo-
žení bakterií je o dost nižší
než u našich předků. „Mohou
za to i porody císařským
řezem, a hlavně nadužívání
antibiotik, jež vyvraždí nejen
některé nepřátelské, ale i přá-
telské bakterie,“ varujemole-
kulární biolog RNDr. Petr
Ryšávka. Více čtěte v novém
vydání týdeníku Téma.

• NAHÉ fotky VDANÝCH žen!
Čekají na TEBE! Pošli SMS ve
tvaru 59FSF a text na 909 15 50

• Rozvedená a konečně usmě-
vavá Lenka (49). S mužem to
bylo peklo, teď si chci začít uží-
vat! Odstartujme rovnou v po-
steli! Vytoč 909 80 50 40 nebo
piš SMS na 909 15 45 s kódem
27NXH a tvůj text!

E.M.A. Europe sro, POBox 14, Praha 05, 110 05, tech. zaj.Materna,
od 18let,1sms/50Kč, 1min/80Kč včDPH,max. délkahovoru

15minut, www.ema.bz,www.platmobilem.cz

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

Hobby - poptávka
• Koupím červenou krabičku
od hodinek HEUER za 1000 Kč,
modrou krabičku od hodinek
HEUER za 800 Kč a helmičku
od hodinek Heuer za 1500 Kč.
Tf. 777311101 223990

Intimní

Prsní kobliha, bágl
s MHD i býčí tílko

Obezita. Mohou
za ni i střeva

Kancelář řádkové inzerce: Václavské
náměstí 1, palác koruna, Praha 1
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„Představuji vám
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Napište svou bublinu

1. vkopnutí
2. malý ret
3. poklop
4. obuvnický hřebíček

5. opak „níže“
6. nevzdělanec
7. odebrat
8. protiklad

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.10 To je vražda, napsala
17.00 Cestománie
17.30 AZ-kvíz
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.05 Losování Mimořádné

Sportky a Šance
20.15 Četnické humoresky (5/39)

Krimiseriál (ČR, 2000)
21.35 Všechnopárty
22.30 Profesionálové

Krimiseriál (VB, 1979)
23.25 Případy

detektivaMurdocha XI
00.10 AZ-kvíz
00.35 Objektiv
01.05 Rajské zahrady

16.30 Sousedé
17.00 Lvi – špionáž v brlohu
17.50 Zázračná planeta:

Divoká Brazílie (2/3)
18.45 Večerníček
18.55 Cesty víry
19.20 Zeměpis světa:

Datová linie
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém

znakovém jazyce
20.00 Vůně cibule

Western (It./Šp./N, 1975)
21.40 Maratonec

Krimithriller (USA, 1976)
23.45 Most IV (7/8)
00.45 Gomora II (5/12)
01.40 Babylon
02.05 Folklorika

15.55 Dr. House VIII (8)
17.00 Odpolední Televizní no-

viny, Sportovní noviny
17.25 Co na to Češi
18.15 Comeback
18.50 Comeback
19.30 Televizní noviny,

Sportovní noviny, Počasí
20.20 Policie Modrava II (4)

Krimiseriál (ČR, 2017)
21.30 Dáma a Král (11)
23.00 O život

Komedie (ČR, 2008)
00.45 Dr. House VIII (8)
01.40 Odložené případy III (2, 3)
03.10 Co na to Češi
03.45 Ordinace v růžové

zahradě 2 (763)
04.50 Novashopping

16.30 Krimi zprávy
16.50 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 HLAVNÍ ZPRÁVY
19.55 SHOWTIME
20.05 Počasí
20.15 Kateřina Veliká (10)

Historický seriál (Rus., 2015)
21.25 VražednáMallorca (7)
22.25 Jack Reacher:

Poslední výstřel
Akční film (USA, 2012)

01.05 Námořní vyšetřovací
služba VI (7)

02.00 Walker,
Texas Ranger IX (12)

03.00 Jake a Tlusťoch (6)
04.05 Prostřeno!
05.40 Pohoda u krbu

06.00 Ranní fresh
09.00 Zpátečka
10.00 Óčko hity
11.00 Óčko trendy
12.30 REC.festival
12.45 Óčko hity
14.00 Top 3 Óčko Chart
14.15 Óčko hity
15.00 Face off
16.00 Óčko hity
19.00 Moje desítka

Top 10 klipů podle diváka Óčka
19.50 Óčko hity

Klipy nonstop
21.00 CZ & SK

České a slovenské klipy nebo
živá vystoupení

22.00 Party ride
1.00 Óčko flirt

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Sudoku

Luštěnka

TV tipy
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Filmová trilogie
Jak vycvičit draka
patří k jedné z nej-
oblíbenějších dob-
rodružných sérií.

Silný příběh o důvěře, přátel-
ství a soudržnosti nezapomí-
ná akci prokládat humorem
i napětím a těžko mu lze
něco vytknout. Milují ho děti
i dospělí.
Na programu dne ale není

filmové okénko ani zevrubná

recenze, nýbrž stavebnice
Playmobil.
Dětem totiž

můžete pořídit
na hraní jejich
oblíbené filmo-
vé postavy, a to
včetně hlavní
dvojice Bezzub-
ky a Škyťáka.
Tito sympatičtí
hrdinové jsou
součástí herního
setu Playmobil
Dragons 70037,
ve kterém najde-
te i Bleskoběsku,
legendární bílou

dračici, jejíž osud
byl hlavní příbě-
hovou linií třetí-
ho dílu.

A co tato troji-
ce umí? Bezzub-
kovi mohou
vaše děti rozsví-
tit hroty na zá-
dech, vystřelova-
cí energetické
paprsky jsou
ztvárněny for-
mou modrých
šípů, které umí
drak vrhat z tla-
my. Ta je plně

pohyblivá, stejně tak křídla

a nohy. Škyťákovi dle libosti
mohou děti obléknout ikonic-
ký létací plášť a helmu a ne-
chybímu po ruce ani jeho oh-
nivý meč. Stavebnici Playmo-
bil Dragons 70037 doporuču-
jeme zakoupit v interneto-
vém obchodě Mironet, kde
k ní nyní dostanete jako dá-
rek figurku z právě běžící pro-
moakce, kterou Mironet osla-
vuje zařazení nejen této, ale
i mnoha dalších stavebnic
Playmobil všech druhů a veli-
kostí do své nabídky. Nechte
vaše děti vžít se do osudů ne-
bojácných hrdinů oblíbené
filmové série.

Příznivci českého ovoce letos
mnoho radosti nemají. Velké
množství ovocných stromů
a keřů bylo poškozeno při od-
květu četnými pozdnímimra-
zy, jahody utrpěly hlavně plís-
němi v neobvykle vlhkém
průběhu května a června.
Zhruba polovina úrody jahod
tak skončila na kompostech.
Sklizeň ovoce ze sadů někde
ani neprobíhá, protože velmi
slabá úroda nezajistí návrat-
nost vynaložených nákladů.
Domácí zpracovatelé ovoce
smutní, pálenice a moštárny
jedou na poloviční výkon.
Cena ovoce i zeleniny v ob-
chodech pravidelně překoná-
vá historické rekordy a před-
povědi vývoje cen neavizují
v nejbližším období žádný po-
kles. Ovoce se dováží z čím
dále větších dálek a často
musí překonat i Středozemní
moře.
Milovníky samosběrů, kte-

ré se stávají čím dále populár-
nějšími, by mohla potěšit

plantáž ve Staré Boleslavi,
kde letos očekávají rekordní
úrodu. Ostružiny odkvétají
až po obvyklých jarních mra-
zech, nebyly jimi tedy poško-
zeny. Vlhčí průběh prvního
pololetí jim po posledních
sušších letech prospěl, příva-
lové lijáky a větrné smrště
rostliny zdárně přestály.
Plantáž ostružin se nachází

ve velmi příjemné dostupnos-
ti z Prahy i několika dalších
aglomerací na sever od ní. Má
parkovou úpravu, kde není
zapotřebí sbírat v holinách
a na sběr se nějak speciálně
převlékat, lze sbírat vestoje,
což vyhovuje i seniorům. Ros-
te zde pět různých odrůd ost-
ružin, hlavní plantáž odrůdy
Black Satin má zhruba
900 rostlin a 1,5 kilometru zá-
honů. Ostatní odrůdy nejsou
tak početné, ale příští rok
bude otevřena nová, rozsáh-
lejší plocha s odrůdou Asteri-
na. V letošním roce také, na
podnět stálých zákazníků, vy-

sázeli další keře červených ry-
bízů, které za dva roky oboha-
tí sortiment ovocných rost-
lin. Experimentálně se zkou-
ší i pěstování desítek keříků
dýní Hokkaidó a rajčat, kte-
ré, bude-li trochu spolupraco-
vat počasí, obohatí sortiment
prodeje již na přelomu srpna
a září.
S rozšiřováním plantáží se

počítá i v dalších letech, re-
zerva ploch je značná. Uvažu-
jí zde například o keřích
temnoplodce černého (syn.
černý jeřáb, lat. Aronia mela-
nocarpa) nebo černého rybí-
zu. Pokud do Staré Boleslavi
zavítáte, můžete obsluze sdě-
lit, které ovoce byste v bu-
doucnu na plantážích uvítali.
Plantáž je veřejnosti pří-

stupná od konce července do
poloviny září, kdy kvalita ovo-
ce obvykle začne rychle kle-
sat. Samosběry probíhají o so-
botách, nedělích a v úterý
a čtvrtek odpoledne.
Více na www.zahradasb.cz. Ostružinová plantáž se nachází nedaleko Prahy. ARCHIV

Bezzubka. Zábava, která nikdy nekončí

Dětský fond OSN (UNICEF),
který bezprostředně po ne-
dávné explozi v Bejrútu po-
mohl přemístit 90 procent lé-
čiv a vakcín z poškozeného
přístavu, na místě zintenziv-
ňuje humanitární operace.
Od prvních hodin po vý-
buchu poskytuje pitnou vodu
zásahovým týmům v přísta-
vu, zajišťuje psychosociální
pomoc dětem trpícím trau-
maty a asistuje dětem, které
byly odloučeny od rodin. Ak-
tuálně připravuje i očkování
proti tetanu pro 10 tisíc zra-
něných a ohrožených. MET

Ostružiny. Ve Staré Boleslavi
letos očekávají rekordní úrodu

Vystudovaní zahradníci ho
nesnáší! Objevte tajemství,
které vám prodlouží ruce až
o 2,7 metru během jednoho
dne! Neuvěříte číslu 25! Také
takové reklamy bychommoh-
li očekávat od firmy
Black&Decker, jejíž ořezávač
větví si dnes představíme.
Tak úžasný totiž model
Black&Decker PS7525-QS je.
Pokud vás tedy trápí nepod-
dajné větve stromůna vaší za-
hradě, čtěte dále, máme pro
vás další žhavý tip. Na silné
větve je třeba pořádný výkon

a na ten se opravdu můžete
spolehnout. Díky osmisetwat-
tovémumotoru s tímto ořezá-
vačem snadno přepůlíte i vět-
ve s průměrem až 25 centime-
trů. A jelikož balení obsahuje
i teleskopickou násadu, kte-
rou opravdumůžete prodlou-
žit své ruce až o 2,7metru, ob-
staráte s tímto strojem i vyso-
ké keře či špatně dostupné
koruny stromů.
A pokud by se vám náho-

dou stalo, že se řetěz zasek-
ne, ničeho se nemusíte bát,
automatická brzda během

0,15 sekundy zastaví motor
a zabrání poničení.
Starat se nemusíte ani

o průběžné promazávání řetě-
zu, to obstará automatický in-
tegrovaný mazací systém.
Pro doplnění oleje poslouží ši-
roké hrdlo, abyste ani po
dlouhém dni práce na zahra-
dě omylem nevylili olej na
zem. Tak co na něj říkáte? Po-
kud vám také přijde tak skvě-
lý, doporučujeme ho zakou-
pit v internetovém obchodě
Mironet, kde jej najdete za su-
per cenu 2690 korun.

2.690,-

Podá si
i nepoddajné větve

ořezávač větví / teleskopická násada 2,7 m
800W motor / pro větve do průměru 25 cm

Black&Decker PS7525-QS

www.mironet.cz

2.690,-

UNICEF. Další
důležitá pomoc

Ořezávač. S jeho pomocí se ze dne na
den můžete stát profi zahradníkem
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První kolo fotbalo-
véhoMOL Cupu
přináší netradiční
výdaje i pro nepro-
fesionální týmy.

Těší se na zajímavé soupeře,
ale kromě klasické přípravy
na hřišti musí řešit například
divizní týmy také testy na ko-
ronavirus. Ty se týkají každé-
ho, kdo nastoupí proti celku
první či druhé ligy.

Například SK Sparta Kolín
přivítá zítra dopoledne prvoli-
gového nováčka z Pardubic.
„Čeká nás profesionální tým,
takže byla pro nás povinnost
testy na koronavirus podstou-
pit. Nechtěli jsme to nechat
dospět do fáze, že by se musel
zápas kontumovat. Testování
proběhlo ve středu. Ale přes-
né finanční náklady nyní ne-
znám,“ řekl pro Metro vedou-
cí kolínského mužstva Pavel
Fiši a dodal, že se všichni
v klubu těší po delší době na
prvoligového soupeře.

Zítra to bude pro domácí ce-
lek první ostrý zápas pod sta-
ronovou hlavičkou Sparty Ko-
lín a v nových černobílých
barvách a dresech. Mimocho-
dem, kolínský tým zažil v po-
sledních týdnech hodně ne-
všedních situací. Minulou
středu hráli svěřenci trenéra
Petra Pavlíka přípravný zápas
s rezervou Liberce. O přestáv-
ce postihla hlavního rozhodčí-
ho Luboše Valu srdeční přího-
da, na jeho záchraně se podíle-
li právě hráči a funkcionáři
Kolína. Zápas se pochopitelně
nedohrál. Další, o tři dny poz-
ději v Neratovicích, musel být
zrušen kvůli mnoha zraně-
ním a nemocem v týmu.

Za týden se v úvodním utká-
ní postaví divize C Kolín proti
Velkým Hamrům. I v tomto
klubu řešili v týdnu testování,
protože zítra v poháru přivíta-
jí druholigovou Vlašim.

„Otestovali jsme nejmenší
počet lidí, konkrétně jedna-
dvacet. V pondělí k nám přije-
lamobilní laboratoř a vše pro-
běhlo velmi rychle. Všechny
testy byly negativní. Jednoho
hráče máme v zahraničí, tam
to bylo trochu složitější,“ pro-
hlásil předseda klubu FK Vel-
ké Hamry Josef Hnídek a dopl-
nil: „Nejdřív jsme se při ceně
testu lekli, ale pak přišla zprá-
va o tom, že Fotbalová asocia-
ce ČR klubům zaplatí polovi-

nu částky. Stálo nás to tedy
asi dvacet tisíc korun. Samo-
zřejmě bychom peníze mohli
využít jinak, ale nutnost testů
chápu. Sám mám úklidovou
firmu ve zdravotnictví, takže
se s tím setkáváme.“

Na testy se chystá také praž-
ská Admira. Její pohárové der-
by s druholigovou Duklou se
hraje až 26. srpna. „I za stáva-
jících nařízení se na zápas tě-
šíme. Bereme to jako svátek,
zahrát si proti jednomu z nej-
slavnějších klubů českoslo-
venské fotbalové historie. Pří-
padný příspěvek od fotbalové
asociace na testy vítáme, ale
zrovna tenhle zápas bychom
hráli i bez něj,“ uvádí proMet-
ro sekretář FK Admira Praha
Jan Dobrý.

Odklad však nakonec po-
tkal dva zápasy prvního kola
MOL Cupu. Duely Kosmonos
s Aritmou a Letohradu s Chru-
dimí se o víkendu neodehrají.
Nákaza covidem-19 se totiž
podle serveru iDNES.cz objevi-
la v týmech divizních Kosmo-
nos a druholigové Chrudimi.
Oba celky tak musí do karan-
tény. PAVEL URBAN

Berbr a Damková neuspěli
Nejvyšší soud odmítl dovolání místopředsedy Fotbalové
asociace ČR Romana Berbra a bývalé šéfky komise roz-
hodčích Dagmar Damkové (spolu na snímku z roku 2016).
Požadovali omluvu od bývalého rozhodčího Antonína
Korduly za výroky v médiích. Ten před pěti lety naznačil,
že rozhodčí ve skutečnosti neřídila Damková, ale její part-
ner Berbr, který k tomu neměl kompetence. Nejvyšší
soud už jejich dovolání jednou odmítl jako nepřípustné,
podruhé se podnětem zabýval po zásahu Ústavního sou-
du. Ani nyní Berbr s Damkovou neuspěli. Justice zdůvod-
nila závěr, že se výroky Korduly „zakládaly na pravdivé in-
formaci a forma jejich prezentace byla přiměřená“. MAFRA

Některé zápasy fotbalové Ligy
národů by se kvůli koronaviru
mohly odehrát na neutrální
půdě. Evropská fotbalová unie
to zvažuje pro případ, že by se
v některých zemích nemohlo
hrát. Už se nabídly Řecko,
Kypr, Maďarsko a Polsko. ČTK

Zářijové závody mistrovství
světa silničních motocyklů
v Itálii se jako první v této se-
zoně mohou uskutečnit s di-
váky na okruhu. Vedení regio-
nu Emilia Romagna schválilo
s řadou omezení otevření zá-
vodiště v Misanu pro veřej-
nost. Jednou z podmínek je,
že denní návštěva v areálu ne-
překročí 10 tisíc osob. Velké
ceny San Marina a Emilia Ro-
magna přijdou v Misanu na
řadu po dvojité zastávce ve
Spielbergu. V Rakousku se
bude o dvou nadcházejících
víkendech závodit bez divá-

ků stejně jako minulý týden
při Grand Prix v Brně.
Diváci budou moci dorazit

i 27. září na Velkou cenu Rus-
ka formule 1. Pořadatelé závo-
du, který se uskuteční na
okruhu v Soči, počítají s tím,
že budou moci využít polovi-
nu kapacity tribun. Na ně by
se tak mohlo dostat více než
30 tisíc diváků. Dosavadních
pět závodů se jelo bez divá-
ků, seriál pokračuje o víken-
du v Barceloně s Mexičanem
Sergiem Pérezem, který
zmeškal dva závody kvůli ná-
kaze koronavirem. ČTK

Djoker jede
První hráč světového žeb-
říčku Novak Djokovič se
rozhodl startovat na
grandslamovém turnaji
US Open. Účast v New
Yorku přitom srbský te-
nista zpochybňoval, pro-
tože se mu nelíbila pláno-
vaná přísná opatření pro-
ti koronaviru. MAFRA

Nové logo SPARTA-KOLIN.CZ

Číslo dne

67
V tolika letech zemřel fotbalo-
vý mistr Evropy z roku 1976
Pavol Biroš. Do turnaje v Ju-
goslávii tehdy nezasáhl.

Liga národů.
Neutrální půda

Čtyři prodloužení
Viktoria Plzeň prodloužila
smlouvy se čtyřmi fotbalis-
ty – záložníkem Alešem
Čermákem, obráncem
Luďkem Pernicou a bran-
káři Alešem Hruškou a Do-
minikem Sváčkem. Hruš-
ka podepsal na soustředě-
ní kontrakt do roku 2022,
ostatní do roku 2023.

Monacký návrat
Po dlouhém odkladu zavi-
něném pandemií korona-
viru a dvou exhibičních
mítincích se dnes v Mona-
ku uskuteční první klasic-
ký mítink Diamantové
ligy. Čtvrtkařská premiéra
v tomto atletickém seriálu
čeká českou reprezentant-
ku Ladu Vondrovou.

Voráček se trefil
Český útočník Jakub Vorá-
ček pomohl v úvodním
utkání 1. kola play-off
NHL gólem k výhře hoke-
jistů Philadelphie 2:1 nad
Montrealem. St. Louis za-
čal obhajobu Stanleyova
poháru porážkou 2:5
s Vancouverem. Colorado
zdolalo 3:0 Arizonu. ČTK

Na Spartě je opět nákaza

V třetiligové rezervě fotbalo-
vé Sparty se znovu po měsíci
objevila nákaza koronavirem.

● Tým míří do karantény a zít-
řejší generálka na start ČFL
proti Teplicím B se ruší. Áčka
Sparty se situace nedotýká.

Diváci. Budou na
formuli 1 i MotoGP

Krátce

Kluby z nižších soutěží
nutnost testů chápou


